
 
 
 

 
 

AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT             
 
ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA I URGENT CELEBRADA PEL PLE DE 
LA CORPORACIÓ MUNICIPAL REUNIDA EN PRIMERA CONVOCATÒRIA DIA 
DEU DE GENER DE DOS MIL DOTZE. 
 
Núm. de la Sessió:  
Dia: 10 de gener de 2011. 
Hora: 20 hores i 30 minuts a 21 hores i 00 minuts. 
Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Puigpunyent. 
Hi assisteixen: 
Sr. Gabriel Ferrà Martorell 
Sra. Margalida Morell Martorell 
Sra. Maria Lluïssa Pla Isern 
Sr. Toni Marí Enseñat 
Sra. Caterina Verger Andreu 
Sra. Isabel Martin Roman 
Sr. Antonio Deudero Mayans 
Sra. Maria Teresa Pons Picó 
Sr. José Frias Cano. 
La Secretària Interventora, Cristina Pou Bosch. 
 
 
ORDRE DEL DIA: 
 
1r.- RATIFICACIÓ DE LA URGÈNCIA DE LA SESSIÓ 
 
2n.- APROVACIÓ A LA PRESENTACIÓ D’AL·LEGACIONS A L’AVANTPROJECTE 
DE MODIFICACIÓ DE LA LLEI DE FUNCIÓ PÚBLICA DE LES ILLES BALEARS. 
 
3r.- APROVACIÓ DE PROPOSTA DE MODIFICACIÓ D’HORARIS DE BUS. 
 
DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ:
 
1r.- RATIFICACIÓ DE LA URGÈNCIA DE LA SESSIÓ 
 
2n.- APROVACIÓ A LA PRESENTACIÓ D’AL·LEGACIONS A L’AVANTPROJECTE 
DE MODIFICACIÓ DE LA LLEI DE FUNCIÓ PÚBLICA DE LES ILLES BALEARS. 
 
El Sr. Batle explica que la proposta és la presentació d’al·legacions a la 
l’Avantprojecte de modificació de la Llei de funció pública de les Illes Balears, en els 
termes que s’expressen a continuació: 
 
El Sr. Batle procedeix a la lectura de l’escrit d’al·legacions proposat que diu 
literalment així: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Puigpunyent, assabentat de la publicació de la resolució 
del conseller d’Administracions Públiques, de 14 de desembre de 2011, per la qual 
se sotmet a l’audiència de la ciutadania el nou esborrany d’Avantprojecte de llei de 
modificació de la Llei 3/2007, de 27 de març, de la Funció Pública de la Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears, dins el termini establert i en la forma pertinent, 
formula les següents  
 
Al·legacions : 
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1. El preàmbul de l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears(EA) estableix que “la 
llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, i la nostra cultura i tradicions són 
elements identificadors de la nostra societat i, en conseqüència, són elements 
vertebradors de la nostra identitat”. Del caràcter del català com a llengua oficial 
pròpia de les Illes Balears (art. 4.1 EA), se’n deriva que és la llengua pròpia de 
l’Administració de la Comunitat Autònoma i la llengua en la qual s’expressa aquesta 
Administració normalment, sense prejudici dels drets lingüístics individuals. L’ús 
generalitzat  de la llengua catalana en els àmbits oficials i administratius és un 
factor de normalitat a l’efectivitat del qual han de contribuir els poders públics, i per 
tant , també l’administració Autonòmica (art.4.3 i art 14.3 EA). És en aplicació 
d’aquests principis de l’Estatut i de les normes que els despleguen que es garanteix 
que els ciutadans puguin exercir els seus drets lingüístics. 
La Llei 3/1986 de 29 d’abril de normalització lingüística avalada pel Tribunal 
Constitucional mitjançant la SCT 123/1988 diu “la llengua catalana i la llengua 
castellana són totes dues llengües oficials de la Comunitat Autònoma, amb el 
mateix rang, si bé de naturalesa diferent: l’oficialitat de la llengua catalana es 
basa en un estatut de territorialitat, amb el propòsit de mantenir la 
primacia de cada llengua en el seu territori històric. L’oficialitat del castellà, 
establerta per la Constitució en tot l’Estat es basa en un estatut personal, a fi 
d’emparar els drets lingüístics dels ciutadans, encara que la seva llengua no sigui la 
pròpia del territori”. 
 
2.La norma que el legislador pretén aprovar eliminant els requisits de català, cerca 
desmantellar el marc normatiu lingüístic consensuat aquests darrers 30 
anys. Això tindria conseqüències sobre la garantia dels drets lingüístics dels 
ciutadans i, a la llarga, suposaria agreujar la fràgil situació social de la llengua 
catalana. 
 
3. En suprimir el requisit lingüístic l’avantprojecte vulnera el previst als arts 54.11 i 
56.2 de l’Estatut bàsic de l’empleat públic. 
L’avantprojecte vulnera l’article 54.11 de l’Estatut bàsic de l’empleat públic que diu 
que els empleats públics han de garantir l’atenció al ciutadà en la llengua 
que ho sol·liciti sempre que sigui oficial en el territori, i l’article 56.2, ja que no 
preveu la selecció d’empleats públics degudament capacitats per cobrir els 
llocs de feina d’ una comunitat autònoma que té dues llengües oficials. 
 
4. L’avantprojecte buida de contingut la Llei de Normalització Lingüística: el català 
deixa de ser llengua pròpia, i llengua a normalitzar en l’àmbit administratiu. 

En proclamar que la llengua catalana i castellana són llengües de les institucions 
públiques de les Illes Balears l’avantprojecte vulnera el principi de propietat 
reservat per l’Estatut a la llengua catalana, amb la qual cosa l’avantatge que li dóna 
l’Estatut com a llengua pròpia queda diluït. 
L’avantprojecte buida de contingut els objectius de la LNL i oblida el que disposa 
l’article 35 de l’Estatut referint-se a la llengua catalana (“normalitzar-la serà un 
objectiu dels poders públics de la comunitat autònoma”). No té en compte la 
realitat. Oblida que la llengua a normalitzar és la catalana i que la Llei de 
Normalització es la llei de la normalització del català. En aquest context l’únic que 
pretén és la recuperació de posicions del castellà dins l’àmbit oficial i administratiu. 
L’avantprojecte, tot vulnerant el principi de propietat i amb la intenció d’obrir la 
porta a la castellanització dels topònims, preveu que els topònims de les Illes 
Balears poden tenir com a forma oficial la catalana o la castellana i la catalana 
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conjuntament. 

 
5. El legislador argumenta que el canvi que vol fer a la normativa “pretén 
instrumentar les mesures necessàries perquè els processos selectius permetin 
l’accés de les persones més ben qualificades i que superin les proves amb més 
nivell, sense que la falta de l’acreditació oficial d’un determinat nivell de català 
sigui, d’entrada, un obstacle per accedir-hi. Sobre aquesta qüestió la STC 46/1991 
segons la qual el requisit de coneixements de català s’inclou en els principis del 
mèrit i de la capacitat que, d’acord amb l’article 103.3 de la Constitució espanyola, 
han de regir els processos selectius: “el propio principio de mérito y capacidad 
supone la carga para quien quiera acceder a una determinada función pública de 
acreditar las capacidades, conocimientos e idoneidad exigibles para la función a la 
que aspira. Por lo que la exigencia del conocimiento del idioma que es 
oficial en el territorio donde actua la administración a la que se aspira a 
servir es perfectamente incluible dentro de los méritos y capacidades 
requeridas”. 
Finalment la pretensió del legislador que les persones sense capacitació lingüística 
adequada, una vegada dins l’administració, “puguin formar-se o millorar en el 
coneixement de la llengua catalana” suposaria haver de gastar recursos públics en 
formació quan és evident que resulta molt més econòmic reclutar personal amb 
totes les competències necessàries per desenvolupar la seva feina que no haver-lo 
de formar una vegada seleccionat. 
Per tant l’eliminació del requisit de saber català per fer feina a l’administració 
autonòmica és una mesura també antieconòmica. 
 
6. Finalment cal fer referència a l’opinió dels ciutadans sobre la matèria objecte de 
la modificació normativa. Segons diversos estudis elaborats aquests darrers anys –
com el que va fer el Govern el 2004-, més del 86% de la població de les Illes 
Balears està d’acord que per fer feina a l’administració autonòmica s’han 
de dominar les dues llengües oficials a la comunitat. Amb aquesta dada a la 
mà, és evident que la iniciativa legislativa de l’executiu autonòmic s’aparta del 
sentit majoritari de la població de les Illes Balears. 
 
 
Per això, 
 
SOL·LICITA: 
 
Que es prenguin en consideració les al·legacions i, en conseqüència, que es retiri 
la proposta d’Avantprojecte de llei de modificació de la Llei 3/2007, de 27 de 
març, de la Funció Pública de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears” 
 
Després de la lectura de la proposta d’al·legacions el Sr. Batle proposa al Ple de la 
Corporació que adopti el següent ACORD: 
 
PRIMER.- Aprovar el contingut de l’escrit d’al·legacions proposat anteriorment per 
tal de que sigui remés al Govern de les Illes Balears, Conselleria d’Administracions 
Públiques i es prengui el mateix en consideració i es retiri la proposta 
d’Avantprojecte  de modificació de la Llei 3/2007, de 27 de març, de la Funció 
Pública de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears. 
 
En el debat posterior es produeixen les següents intervencions: 
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El portaveu del PP, Sr. Antonio Deudero diu que prèviament a entrar en el fons de 
les al·legacions, es reiteren els mateixos conceptes que ja es varen presentar en 
una moció fa uns mesos. 
Així mateix, creu que aquesta qüestió es podria haver discutit en una sessió 
ordinària, ja que precisament pel seu caràcter no ha pogut ésser informada per la 
Comissió Informativa. 
Vol reiterar també que la modificació de la Llei estableix determinats supòsits en 
que el català ha de continuar essent requisit per accedir i ocupar determinats llocs 
de treball. 
També remarca la importància de que l’avantprojecte de modificació de la llei 
estableix una excepció molt important ja que totes i cadascuna de les places que 
els Ajuntaments decideixin treure a convocatòria pública, el mateix Ajuntament 
podrà decidir si requerir o no el nivell de català corresponent. 
 
Per altra banda, no és cert que l’avantprojecte vagi en contra del sentiment general 
de la ciutadania ja que un dels punts del programa electoral era precisament el que 
s’està discutint i va ser avalat pels electors en les passades eleccions. 
 
El Sr. Antonio Deudero afegeix, en relació a la notícia que el Sr. Batle mostra de la 
premsa relativa a que hi ha ajuntaments en que el PP ha presentat al·legacions a 
l’Avantprojecte, que, no obstant hi ha un sector dins el partit que no s’adhereixi a 
l’Avantprojecte, en aquest cas concret de la premsa es tracta de temes i 
circumstàncies internes del partit. 
 
Hi ha Sentencies del Tribunal Constitucional que avalen la qüestió, concretament 
les sentencies 31/2010, de 28 de juny i 82/1986, de 26 de juny. 
 
Així mateix, se fa una menció en relació a la voluntat de castellanitzar els noms 
dels pobles, si bé, creu que intentar modificar la normativa en el sentit de donar als 
Ajuntaments la possibilitat de poder posar els topònims en català i castellà no va en 
contra d’una llengua. 
 
Si bé, tot i l’exposat, la Llei es troba en període d’audiència pública i l’Ajuntament 
té la facultat de presentar les al3legacions que consideri oportunes. 
 
Finalment, vol afegir que l’aprenentatge del català és un fet fonamental pel 
funcionaris i en la seva promoció hauran de conèixer-lo i saber-lo.  
 
El Sr. Batle dona la paraula al portaveu del grup PSOE, Sr. Toni Marí, que comença 
dient que sempre que en el Ple es parla del tema lingüístic se’n va amb una mala 
sensació, ja que després de tants d’anys de consens polític, no sap el motiu de 
perquè ara es romp aquest consens. La normalització lingüística no te res a veure 
amb la preferència lingüística i el que vertaderament importa és impulsar i defensar 
la normalització lingüística. Al grup PSOE no l’importen els debats interns dels 
distints partits polítics. 
 
En conclusió, cada pic que es parla de llengua se’n van amb una sensació de 
tristesa i no entén el motiu de ruptura de consens en aquest tema després de 
trenta anys. 
 
Els Sr. Batle dona la paraula a la regidora del grup Independents, Sra. Margalida 
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Morell, que exposa el següent: la filosofia del que pretén el PP és clara, que el 
català quedi en un segon pla, rompre el consens de fa temps. És el moment de 
pitjar al PP en la CAIB en relació a la llengua i per això es fa imprescindible 
presentar aquestes al·legacions. 
 
La regidora del grup Independents, Sra. Marissa Pla, diu que a l’Estat espanyol no 
permetrien mai un retrocés en el coneixement de la llengua espanyola i no entén 
perquè a les Illes Balears si que es fa. 
 
El Sr. Batle, en relació a la notícia de la premsa abans esmentada, diu que el no 
sap si dins el PP hi ha problemes interns però creu que hi ha sectors del PP que no 
estan a favor de seguir el programa electoral en aquest sentit i que  Ajuntaments 
governats pel PP també presentaran al·legacions. 
 
Així mateix diu que es pronunciarà en el mateix sentit que en el Ple on es va 
discutir la moció sobre el mateix tema ja que creu que s’està produint una 
castellanització o espanyolització en l’àmbit de la Comunitat Autònoma de les Illes 
Balears, així com una radicalització del PP.  
 
El Sr. Batle acaba dient que “si noltros no defensam la nostra llengua no sé qui la 
defensarà”. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Toni Marí Enseñat vol fer una precisió, dient que lo que el 
seu grup defensa és la presentació de les al·legacions sense entrar en el debat 
sobre la llengua i l’espanyolització o castellanització de la que s’està parlant. Vol 
matisar que defensen la presentació de les al·legacions. 
 
La regidora del PSOE, Sra. Isabel Martin, diu que ella és castellanoparlant, si bé, li 
agradaria que les seves filles parlessin també català. Afegeix que la cultura 
mallorquina forma part de la cultura espanyola. I jo som espanyola nascuda a 
Mallorca. 
 
El regidor del PP, Sr. José Frias diu que amb les intervencions pareix que el PP vol 
espanyolitzar i menysprear el català quan realment no és així. 
 
El Sr. Batle diu que si no hi ha res més a dir es procedeix a la votació.  
 
Sotmesa la proposta a votació s’aprova la mateixa per sis (6) vots a favor (tres (3) 
del grup Independents i tres (3) del grup PSOE) i tres (3) vots en contra del grup 
PP.  
 
3r.- APROVACIÓ DE PROPOSTA DE MODIFICACIÓ D’HORARIS DE BUS. 
 
El Sr. Batle dona compte i lectura de la proposta que diu així: 
 
“- Atès que la Conselleria d’Agricultura, Medi Ambient i Territori mitjançant  la 
Direcció General de Transports presentaren un pla d’Eficiència del  Transport 
Interurbà d’Autobús de Mallorca i que la línia L140 que enllaça Galilea-Puigpunyent- 
Palma es veu afectada per aquest pla 
 
- Atès que segons paraules del Conseller Biel Company “el principal objectiu 
d’aquest pla és reduir costos sense disminuir el nombre de passatgers ni la 
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cobertura del servei” 
- Atès que també segons el Govern de les Illes, entre les principals mesures que 
preveu el nou pla destaca la racionalització d’horaris i freqüències, que s’adequaran 
a la demanda real, de manera que es corregirà l’excés d’oferta en els denominats 
períodes vall (hores de poca demanda, com les franges entre hores punta, les 
hores extremes del dia, o els caps de setmana) 
- Atès que són molts els usuaris d’aquest servei que han fet arribar a aquesta batlia  
la seva preocupació i problemàtica amb els nous horaris i que s’estan recollint 
signatures com a protesta per la reducció de freqüències que s’ha feta 
- Atès que la política de l’Ajuntament de Puigpunyent en matèria de transports 
aposta clarament pel transport públic, més econòmic, ecològic i sostenible 
  
Es proposa al Ple de la Corporació que adopti el següent ACORD: 
 
PRIMER.- Sol·licitar al Conseller Gabriel Company i al Director General de 
Transports  Juan Salvador que:  
 
1.- compartint el parer de reduir costos, es confeccionin de forma urgent uns nous 
horaris distints als que han entrat en vigor a partir del passat 1 de gener de 2012 a 
la línia L140 
2.- es tingui en compte la importància dels trajectes de les hores punta, les hores 
extremes del dia, ja que són aquestes les que permeten a tots els usuaris    ser   
als seus llocs de feina d’hora o tornar a casa una vegada acabada aquesta, i que 
amb el nou pla són les freqüències que desapareixen  
3.- tingui a be, amb la major brevetat possible, rebre a aquesta batlia per tal fer 
entrega de les signatures recollides pels veïnats i de consensuar uns horaris adients 
a les vertaders necessitats dels ciutadans.” 
 
En el debat posterior, el Sr. Batle manifesta que en el pla presentat per la Direcció 
General de Transports s’anul·len les freqüències més importants del dia que són les 
següents: 
 
- Sortida 06:40h des de Galilea i a les 06:50h des de Puigpunyent, amb arribada a 
Palma a les 07:20h. Amb la modificació la primera hora de sortida des de Galilea 
seria a les 08:15h i de Puigpunyent a les 08:30h, amb arribada a Palma a les 
09:00h. 
 
- Sortida a les 20:20 de Palma, amb arribada a Puigpunyent a les 20:55h i a Galilea 
a les 21:10h. Amb la modificació, la darrera hora de sortida de Palma és a les 
19:00h, amb arribada a Puigpunyent a les 19:35h, sense arribada a Galilea (la 
darrera és a les 17:15h sortida de Palma, amb arribada a Puigpunyent a les 17:45h 
i a Galilea a les 18:00h. 
 
L’objectiu és aconseguir mantenir la primera i la darrera hora del dia, ja que les 
persones que comencen la feina abans de les 09:00h i l’acaben després de les 
20:00h no poden utilitzar transport públic. 
 
Finalment, el Batle afegeix que no es volen posar traves per arribar a consensuar 
els trajectes. 
 
El portaveu del grup polític PP, Sr. Antonio Deudero diu que li consta que lo que se 
necessita és reduir freqüències i votaran a favor si és amb aquest sentit. 
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El Sr. Batle diu que el més important és arribar a un acord i que el usuaris es vegin 
menys afectats. 
 
El regidor del grup municipal PSOE, Sr. Toni Marí manifesta que no ha de suposar 
un condicionant alhora d’arribar un acord, la decisió de suprimir dues freqüències. 
L’ajuntament ha d’anar a aconseguir la mínima reducció ja que a Puigpunyent no hi 
ha cap altre alternativa de transport públic que no sigui el bus i creu que el 
transport públic és un servei essencial. Està clar que s’ha de racionalitzar el servei 
però atenent a les característiques pròpies del municipi per tal d’evitar perjudicis 
als usuaris. 
 
El regidor del PP, Sr. Jose Frias manifesta que sempre suposarà algun sacrifici.    
 
Seguidament es procedeix a la votació i la proposta és aprovada per unanimitat.  
 
 
I no havent més assumptes a tractar, el Sr. Batle aixeca la sessió quan són les 
21:00 hores i s’estén la present acta, que autoritza i signa amb mi la Secretària 
Interventora de la Corporació Municipal, la qual cosa certifico. 
 
 
 
El Batle,                                                 La Secretària Interventora, 
 
 
 
Gabriel Ferrà Martorell                             Cristina Pou Bosch 
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